

<https://www.oikoumene.org/news/wcc-donates-books-to-theology-students-filling-empty-shelves>

WCC donates books to theology students, filling empty shelves

The World Council of Churches (WCC) is donating books to theology students at Teofilo Kisanji University of the Moravian Church in Tanzania. Teofilo Kisanji University (TEKU) is situated in Mbeya, and was established in 2006 as a university.

In expressing his profound thanks to the World Council of Churches, Rt Rev. Volker Schulz, a bishop of the Moravian Unity, speaking on behalf of the Moravian church in Switzerland, who will sponsor the shipment of the books to Tanzania, said that he was “very glad we can transfer some of the books to TEKU which serves, too, as the theological training center for nine Moravian provinces in Tanzania.”

He indicated that “there is an urgent need to have books, because electricity is not the best in Tanzania and people have to find resources.”

Rev Frieder Vollprecht, pastor of the Moravian societies in Basel and Berne, added his words of gratitude. He highlighted that “good theological literature is always a big need, especially in the countries of the South.” He expressed his hope that the books will do a “good job for the students in Mbeya,” providing not only education but a “broader view on the ecumenical world.”

Rev. Dr Mikie Roberts, WCC programme executive for Spiritual Life and a Moravian clergy, recalled that, in his first and only visit to Tanzania in 2016 as part of the 10<sup>th</sup> anniversary of TEKU, that the image of the many empty shelves in the university’s library, was one that never left his mind. For him, arranging to have these books donated to the library at TEKU was a tangible way of expressing the WCC’s ongoing Pilgrimage of Justice, Reconciliation, and Unity.

“We are a fellowship of churches and what better way to demonstrate this pilgrimage by being in solidarity with each other, especially in the area of ecumenical theological education and formation,” said Roberts.

The dean of the TEKU’s department of theology, Rev. Mary Kategile, in anticipating the arrival of the books, remarked: “We deeply appreciate the gift of these books from the WCC and the generosity of the Moravian Church in Switzerland and know that they will be of great help to our students in their theological education and formation.”

The student population of TEKU is approximately 2.000 students with about 60 students in the department of theology.

The Moravian Church in Tanzania has been a member church of the WCC since 1982.



World Council of  
Churches

Ecumenical Centre | 1 Route des Morillons | 1218 Le Grand-Saconnex | Switzerland

## Der ÖRK spendet Bücher für die TEKU in Mbeya



Der »*Ökumenische Rat der Kirchen*« (ÖRK) spendet Bücher für Theologiestudentinnen und Theologiestudenten an der »*Teofilo Kisanji University*« (TEKU) der Brüdergemeine in Tansania. Die Universität liegt in Mbeya und wurde 2006 gegründet.

Pfarrer Volker Schulz, ein Bischof der weltweiten Brüder-Unität, drückte dem ÖRK seinen tief empfundenen Dank aus. Er sprach auch im Namen der Brüdergemeine in der Schweiz, die den Versand der Bücher nach Tansania finanzieren wird. *»Ich freue mich sehr, dass wir einige unserer Bücher der TEKU übergeben können, die u. a. als theologisches Ausbildungszentrum für neun Provinzen der Brüdergemeine in Tansania dient.«* Volker Schulz wies darauf hin, dass an der TEKU *»ein dringender Bedarf an Büchern besteht, da in Tansania die Stromversorgung nicht stabil ist und die Menschen sich nach anderen Ressourcen umsehen müssen.«*

Pfarrer Frieder Vollprecht, Pfarrer der Brüdergemeine in Basel und Bern, schloss sich den Dankesworten an. Er betonte, dass *»an guter theologischer Literatur immer ein großer Bedarf besteht, insbesondere in den Ländern des Südens«*. Er brachte seine Hoffnung zum Ausdruck, dass die Bücher *»für die Studierenden in Mbeya einen guten Dienst leisten«* und nicht nur Bildung, sondern auch *»einen breiteren Blick auf die ökumenische Welt«* vermitteln werden.

Pfarrer Dr. Mikie Roberts, der ÖRK-Programmleiter für spirituelles Leben und ein Pfarrer der Brüdergemeinde, erinnerte daran, dass er von seinem ersten und einzigen Besuch in Tansania im Jahre 2016 im Rahmen der Feiern zum zehnjährigen Bestehen der TEKU noch das Bild von vielen leeren Regale an der Universitäts-Bibliothek im Kopf habe. Für ihn sei die Spende der Bücher an die TEKU-Bibliothek ein konkreter Beitrag während des derzeitigen Pilgerweges des ÖRK für Gerechtigkeit, Versöhnung und Einheit. *»Wir sind eine Gemeinschaft von Kirchen. Wir könnten auf diesem Pilgerweg kaum ein besseres Zeichen unserer gegenseitigen Solidarität setzen, insbesondere nicht im Bereich der theologischen Ausbildung und der ökumenischen Zusammenarbeit«*, meinte Mikie Roberts.

Die Dekanin der theologischen Fakultät der TEKU, Pfarrerin Mary Kategile, sagte im Vorgriff auf den Empfang der Bücher: *»Wir wissen dieses Büchergeschenk des ÖRK und den finanziellen Beitrag der Brüdergemeinde in der Schweiz sehr zu schätzen, und wir wissen, dass die Bücher eine große Hilfe für unsere Studierende bei deren theologischen Ausbildung sein werden.«*

An der TEKU sind etwa 2.000 Studierende immatrikuliert, davon etwa 60 im Fachbereich Theologie. Die Brüdergemeinde in Tansania ist seit 1982 eine Mitgliedskirche des ÖRK.

---

Quelle in Englisch hier / ORK Genf, 22. Mai 2024:

<https://www.oikoumene.org/news/wcc-donates-books-to-theology-students-filling-empty-shelves>

Deutsche Übersetzung / 26. Mail 2024

Andreas Tasche, Dresden-Wilschdorf